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سازمان فضایی ایران کاربردهای ماهواره »خیام« 
در حوزه کشاورزی، بلایای طبیعی، تغییرات شهری، 
اکتشافات معدنی و پایش منابع آبی را تشریح کرد. 
سه شنبه ۱۸ مرداد ساعت ۱۰ و ۲۲ دقیقه صبح، ماهواره ایرانی 
»خیام« که مالکیت آن در اختیار ســازمان فضایی ایران است 
توسط پرتابگر سایوز از پایگاه فضایی بایکونور قزاقستان به مدار 

۵۰۰ کیلومتری پرتاب شد.
این پرتاب موفقیت آمیز که توانست این ماهواره سنجشی را به 
شکل موفق در مدار تزریق کند، حدود ۲ ساعت پس از پرواز، 
اولین داده های تله متری خود را به ایستگاه فضایی ماهدشت 
ارســال کرد. تا کاربردی شــدن کامل ماهــواره خیام، حدود 
۴ ماه زمان نیاز اســت تا پس از آن بتوان تصاویر را با رعایت 
پیش شــرط هایی که وجود دارد در یک بــازار رقابتی در حوزه 

خدمت رسانی به مردم استفاده کرد.   
ماهواره خیام یک ماهواره سنجش از دور است با وزنی حدود 
۶۰۰ کیلوگــرم که در مدار خورشــید آهنگ با ارتفاع تقریبی 

۵۰۰ کیلومتر از سطح زمین قرار گرفت.
این ماهواره، دارای سنجنده های اپتیکی در طیف های مختلف 
با قدرت تفکیک تصویر یک متر دارد که با هدف ارتقا مدیریت 
بهینه منابع کشور در حوزه های مختلف طراحی و ساخته شده 

است.
داده های ماهواره »خیام« در حوزه هایی مانند کشاورزی، محیط 
زیست، بلایای طبیعی، تغییرات شهری، اکتشافات معدنی و منابع 
آبی کاربرد دارد. از کاربردهای آن در حوزه کشاورزی می توان به 
مطالعه رطوبت خاک و گیــاه، مدیریت مصرف بهینه آب در 
مزارع کشاورزی، پایش محدوده و سطح زیر کشت در مناطق 
مختلف، تخمین میزان محصول پیش از برداشت، تشخیص 
و تعیین گونه های مورد کشــت، بررســی سلامت محصول 
 و تشــخیص آفات و پایش تغییرات دوره ای رشــد گیاه اشاره

 کرد.
پایش و بررسی تغییرات دوره ای سطح زمین، پایش و بررسی 
روند حرکت و جابجایی آلودگی ها در آب، خاک و هوا، بررسی 

تغییرات پوشــش گیاهی و جنگل ها، شناســایی کانون های 
گردوغبار، ارزیابی و تخریب زمین و بیابان زایی و پایش میزان 
فرسایش خاک و وضعیت کویر و بیابان نیز از کاربردهای ماهواره 

خیام در حوزه محیط زیست است.
یکی از کاربردهای مهم ماهواره های سنجشی، ویژگی هایی 
است که آنها دارا هســتند و به کمک محیط زیست می آید. 
کاربردهای ماهواره خیام در این حوزه به مدل سازی ریسک و 
تهیه نقشه خطر، پایش مناطق خسارت دیده، شناسایی مناطق 
اسکان مجدد و ارزیابی خسارت مربوط است. علاوه بر آن پایش 
تغییرات شهری نیز از جمله ویژگی های ماهواره خیام است که 
به پایش و بررسی پراکندگی شهرها و مناطق جمعیتی، تغییرات 
کاربری اراضی، تهیه نقشــه های توسعه شهری و روستایی و 

پایش ساخت و سازهای غیرمجاز می پردازد.
پایش و بررسی پراکندگی صنایع و معادن، پایش تغییرات مرز 
ساحلی، پایش مساحت سطح آب دریاچه ها و تالاب ها و ذخایر 

آب سدها از دیگر ویژگی های این ماهواره ایرانی است.

بررسی رتبه بندی صادرات شرکت های کاربردهای ماهواره ایرانی »خیام« تشریح شد 
دانش بنیان 

دبیر ستاد توسعه نانو گفت: با حمایت معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری، 
طرحی با عنوان »باشــگاه صادرات دانش بنیان« شروع به فعالیت کرده و 
فرآیند ارزیابی شرکت های دانش بنیان از نظر میزان آمادگی برای صادرات 

انجام شده است.
سعید سرکار در نشست دیپلماســی نوآوری با رویکرد اقتصادی، با اشاره به توانمندی های 
ایران در عرصه محصولات و خدمات دانش بنیان، ضمن تأکید بر اهمیت نظارت بر کیفیت 
صادرات برای جلوگیری از آسیب خوردن برند ملی، سازوکار مورد استفاده در »باشگاه صادرات 

دانش بنیان« برای ارزیابی و رتبه بندی شرکت های دانش بنیان را تشریح کرد.
وی ادامه داد: از آنجا که همه شــرکت های دانش بنیان ایرانی، ظرفیت های لازم برای ورود 
به عرصه صادرات را ندارند، بسیار اهمیت دارد که با رویکردی علمی و مبتنی بر شاخص های 
درست و قابل اندازه گیری، سطح آمادگی صادرات شرکت ها اندازه گیری شود و با شناخت دقیق 
نقاط قوت و ضعف آنها، شــرکت های برتر در هر حوزه صنعتی انتخاب شوند و برای توسعه 
صادرات دانش بنیان، بر این شــرکت ها تمرکز شود.بنا بر اعلام ستاد نانو، سرکار ضمن نقد 
رویکرد های مبتنی بر فراخوان برای معرفی توانمندی های فنی کشورمان، خاطر نشان کرد: 
طی دو سال گذشته با حمایت معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری، طرحی با عنوان »باشگاه 
صادرات دانش بنیان« شروع به فعالیت کرده و فرآیند ارزیابی و رتبه بندی شرکت های دانش بنیان 

از منظر میزان آمادگی برای صادرات انجام شده است.
دبیر ستاد توســعه فناوری نانو یادآور شــد: طبق ارزیابی های این باشگاه، از میان بیش از 
۷۰۰۰ شرکت دانش بنیان، تعداد ۷۵۷ شرکت در چند سطح رتبه بندی شده اند. طبق ارزیابی های 
باشــگاه تا مرداد امسال، ۶ شرکت در سطح پنج ســتاره، ۵۲ شرکت در سطح چهار ستاره، 
۲۵۴ شرکت در سطح سه ستاره، ۱۹۱ شرکت در سطح دوستاره و ۲۵۴ شرکت تحت عنوان 

شرکت های مستعد شناخته شده اند.

»شیائومی« از یک ربات انسان نما رونمایی کرد 
شرکت چینی شیائومی روز گذشته در طی یک رویداد از ربات انسان نمای 

خود رونمایی کرد. 
در یک رویداد بزرگ که روز گذشته در پکن برگزار شد، شیائومی در حاشیه رونمایی از گوشی 

تاشوی خود از ربات انسان نمایی به نام«سایبر وان« )CyberOne ( رونمایی کرد.
ربات انسان نمای دوپای شیائومی پس از آنکه نامش آمد، به »لی جون«، مدیر عامل و رئیس 
هیئت مدیره شرکت شیائومی روی صحنه ملحق شد و به مدیرعامل خوش آمد گفت و یک 

گل به او داد.ربات سایبروان شیائومی، دومین ربات این شرکت پس از ربات سایبرداگ است.
سایبروان یک ربات انسان نما با قد ۱.۷۷ متر و وزن ۵۵ کیلوگرم است. او با سرعت ۳ کیلومتر 
در ساعت راه می رود.همانطور که شیائومی در رویداد خود اشاره کرد، این ربات دارای نرم افزار 
بسیار پیشرفته تشخیص اشیاء است که این امر به او امکان می دهد کارهایی مانند اجتناب از 

موانع یا جلوگیری از پا گذاشتن روی مورچه ها را انجام دهد.
»سایبروان« می تواند با انسان مکالمه کند و توانایی برداشتن و تغییر موقعیت اشیاء را دارد. حتی 
اگر بپرسیم آنها را به جایی که بودند برگردان، این کار را انجام می دهد. بنابراین، او نوعی حافظه 

رباتیک با قابلیت حفظ خاطرات از کارهایی که در گذشته انجام داده است را دارد.
از نظر طراحی، قابل توجه ترین جنبه ربات یادشده سر آن است، زیرا در صورت این ربات چیزی 
وجود ندارد و تنها فرم یک صورت را دارد. چهره او صفحه ای است که جلوه های گرافیکی و 

تصاویری از آنچه می بیند را به نمایش می گذارد.
او در حین سخنرانی با مدیر عامل و بنیانگذار شیائومی »لی جون«، برخی از حرکات کونگ 
فو را نیز انجام داد. آنها همچنین با هم ســلفی گرفتند. حرکات او همچنان بسیار آهسته و 
رباتیک است.اگر امیدوار بودید روزی آن را بخرید، خبر بدی داریم، زیرا شیائومی گفته است 
که آن را برای فروش نمی گذارد، زیرا ساخت آن بسیار گران است و نمی تواند آن را به صورت 

انبوه تولید کند.

انتشار نرم افزار آی پد اپل به تاخیر افتاد
شرکت اپل به روزرســانی  بزرگ نرم افزار آی پد را با حدود یک ماه تاخیر 

منتشر می کند. 
 iOS و iPadOS ســالیان متمادی اپل به روزرســانی های نرم افزار آی پد و آیفون که به
معروف هستند را به صورت همزمان در سپتامبر منتشر کرده است. اما منابع آگاه اعلام کردند 
این بار اپل قصد دارد تنها iOS ۱۶ را منتشر کند و برای عرضه iPadOS ۱۶ تا اکتبر دست 

نگه خواهد داشت.
این تاخیر تا حدودی به دلیل تلاش اپل برای اصلاح قابلیت مولتی تسکینگ یا انجام همزمان 
چند وظیفه در این نرم افزار بوده است. این به روزرسانی  شامل قابلیتی به نام »استیج منیجر« 
)Stage Manager( اســت که به کاربران امکان می دهد چندین وظیفه را به صورت 
همزمان انجام دهند، اندازه پنجره ها را تغییر داده و بین دســته ای از اپلیکیشنهای مختلف، 
جا به جا شوند.این تغییر برنامه انتشار، عرضه iPadOS ۱۶ را به زمان عرضه سخت افزار 
جدید آی پد نزدیکتر می کند. اپل قصد دارد مدل جدید آی پد پرو که در ساخت آن از تراشه 
M۲ استفاده شده است و همچنین یک مدل پایینتر و سریعتر آی پد که پورت آن از نوع یو بی 

اس-سی است را معرفی کند.
حتی پیش از تاخیر اخیر، انتشار نرم افزارهای اپل امسال اندکی عقبتر از برنامه بود و مرحله بتای 
عمومی به روزرسانی ها، دیرتر از حد معمول آغاز شد. اما این شرکت پیش از این هم با مشکلات 
مشــابه برخورد کرده بود و در زمان طراحی iOS ۱۳ در سال ۲۰۱۹ چالشهای قابل توجهی 
داشت که روی زمان معرفی آیفون ۱۱ تاثیر گذاشت و باعث شد اپل در برنامه به روزرسانی های 

نرم افزاری خود تغییراتی دهد.
به روزرسانی  iPadOS ۱۶ همچنین شامل یک اپلیکیشن هواشناسی، حمایت بهبودیافته 
برای نمایشــگرهای اکسترنال و کنترلهای مشابه مک برای اپلیکیشنهای بهره وری است. 
به روزرســانی های iOS ۱۶ شامل صفحه لاک اسکرین بازطراحی شده، امکان برگرداندن 

پیامها در iMessage و اپلیکیشن هوم بازطراحی شده برای کنترلهای لوازم جانبی است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، اپل پیش از این اعلام کرده است چندین قابلیت برنامه ریزی 
شده برای iPadOS ۱۶ و iOS ۱۶ در نسخه ابتدایی این نرم افزارها وجود نخواهند داشت.

 رندر های گوشی گلکسی A۲۳e سامسونگ
 به بیرون درز کرد 

رندر های گوشی هوشمند گلکسی A۲۳e سامسونگ قبل از عرضه در هند 
به بیرون درز کرد. 

نسخه ۵G گوشی هوشمند گلکسی A۲۳ سامسونگ در راه است و ممکن است تنها یک 
مدل نباشد. گویا نسخه سوم با نام Galaxy A۲۳e به زودی وارد بازار هند می شود و اکنون 

می توانیم طراحی آن را ببینیم.
واضح اســت که گلکسی A۲۳e تقریباً همان بدنه گلکسی A۲۳ اصلی را به همراه یک 
بریدگی V شکل در جلو دارد. تفاوت آشکار برآمدگی دوربین است، زیرا گلکسی A۲۳e فقط 
یک دوربین دارد، چیزی که مدت زیادی است ندیده ایم.با این تفاسیر واضح است که مقرون 
به صرفه ترین مدل گلکسی A۲۳ سه گانه خواهد بود، اما مشخصات دقیق آن هنوز تایید نشده 
است.رنگ های موجود آبی روشن، سفید و مشکی خواهند بود، اما هنوز هیچ اطلاعات رسمی در 

مورد قیمت و تاریخ عرضه این گوشی هوشمند سامسونگ وجود ندارد.

معاون علمی و فناوری رییس جمهور گفت :توافقنامه سه جانبه 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، بنیاد ملی نخبگان و این معاونت 

موجب تقویت رشته های علوم پایه می شود.
در هفتاد و هفتمین جلســه شورای هدایت استعدادهای درخشان ، توافق نامه 
»حمایت از جذب استعداد های برتر در رشته های اولویت دار کشور« با حضور معاون 

علمی و فناوری رییس جمهوری و وزیر علوم، تحقیقات و فناوری امضا شد . 
در این نشست توافق نامه سه جانبه بنیاد ملی نخبگان، وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری در راستای »حمایت از جذب 

استعداد های برتر در رشته های اولویت دار کشور« تبادل شد.
سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رییس جمهوری در این نشست  با بیان 
اینکه این نوع قرارداد ها و توافق نامه های همکاری، فرهنگ نخبه پروری و حمایت 
مادی و معنوی از نخبگان را تقویت می کند، گفت: بنیاد ملی نحبگان در تعامل با 
وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در تلاش است تا زمینه های حمایت از استعدادها، 
تبدیل ایده های نوآورانه آنان به کسب و کار های دانش بنیان و خلاق را فراهم کند.
وی با اشــاره به حمایت بنیاد ملی نخبگان و معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری از مستعدان برتری که مشمول حمایت های این توافق نامه می شوند، 
افزود: این تســهیلات سبب تقویت رشته های علوم پایه و تشویق برگزیدگان 

المپیاد های علمی و نفرات برتر کنکور سراسری خواهد شد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان با ابراز امیدواری از موفقیت مستعدان برتر مشمول 
این توافق نامه، تاکید کرد: این نوع قرارداد ها و توافق نامه های همکاری، فرهنگ 
نخبه پروری و حمایت مادی و معنوی از نخبگان را در نظام اداری کشور نهادینه 

می کند. معاون علمی و فناوری رییس جمهوری ابراز امیدواری کرد با همدلی 
موجود بین دستگاه های مربوط ، طرح حمایت از نخبگان به خوبی اجرایی شود.

ستاری، با اشاره به اینکه پیشنهاد حمایت از استعدادهای درخشان برای اولین بار 
از سوی وزیر علوم ارایه شد گفت : این خیلی مهم است که دولت نخبه پرور داشته 
باشیم که از نخبه نیز حمایت کند و امیدوارم این توافق نامه نتایج خوبی داشته باشد.
معاون علمی و فناوری رییس جمهوری افزود : بنیاد ملی نخبگان و معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری با وجود مشــکلات مالی آماده حمایت از 

استعدادهای درخشان و برتر هستند.
ســتاری با بیان این که با وجود مشکلات مالی طرح حمایت از نخبگان جزو 
طرح های بزرگ این معاونت است و باید اجرا شود، ابراز امیدواری کرد: با همدلی 

بین دستگاه های مربوط طرح حمایت از نخبگان به خوبی اجرایی شود.
وی از نتیجه بخش بودن این توافقنامه خبر داد و گفت: حمایت دولت و حکومت 

از نخبگان خیلی مهم است.
معاون آینده سازان بنیاد نخبگان نیز در این جلسه گفت: این توافقنامه میان بنیاد 
ملی نخبگان، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و وزارت علوم، تحقیقات 

و فناوری از سال گذشته در دستور کار قرار گرفت و امضا شد.
ســیدمحمد صادق موحدی دســتیابی به توسعه پایدار کشــور با استفاده از 
توانمندیهای برگزیدگان، اعتلا و جذب نخبگان در رشــته های هدف، توسعه 
متوازن، زمینه ســازی برای ارتقای جایگاه علمی کشور و تعمیق و گسترش، 

آموزش های تخصصی در رشته های هدف را از اهداف این توافق نامه نام برد.
وی جامعه هدف این توافقنامه را دارندگان طلا، نقره و برنز المپیادهای دانش 

آموزان مورد تایید شورای عالی انقلاب فرهنگی دانست که این المپیادها شامل 
المپیادهای ادبیات فارسی، ریاضیات، شیمی، زیست شناسی، کامپیوتر و نجوم 
است. معاون آینده سازان بنیاد ملی نخبگان افزود : نفرات اول تا ۱۰۰ کشوری 
آزمون سراسری رشته های ریاضی، علوم تجربی و علوم انسانی و نفرات اول تا 
۵۰ رتبه آزمون سراسری رشته های هنر و زبان های خارجی از دیگر مخاطبان 

این توافقنامه هستند.
صادق موحد به رشته های هدف این توافق نامه اشاره کرد و افزود: رشته های 
اولویت دار این توافقنامه »علوم پایه » چون آمار، فیزیک، ریاضی، زمین شناسی، 
زیست شناسی و شیمی، و رشته »علوم انسانی« شامل ایران شناسی، باستان 
شناسی، تاریخ، جامعه شناسی، جغرافیا، زبان عربی، ادبیات فارسی، علوم تربیتی، 

علوم قرانی، حدیث و فلسفه و »کشاورزی« است.
وی در مورد تسهیلات اعطایی به این برگزیدگان گفت : برگزیدگان از ۱۴ نوع 

تسهیلات حمایتی چون پذیرش بدون آزمون دوره های دکتری و کارشناسی 
ارشد، امکان تحصیل در دوره های دکتری پیوسته، بورسیه دکتری تخصصی، 
اعطای حق الزحمه در صورت تحصیل در داخل کشور، توانمند سازی در مدت 
تحصیل در داخل کشــور، اعطای تسهیلات طرح جایگزین خدمت سربازی، 

اعطای تسهیلات پسا دکتری برخوردار می شوند.
معاون آینده ســازان بنیاد ملی نخبگان اعطای تسهیلات راه اندازی کسب و 
کارهای دانش بنیان، اعطای تسهیلات صندوق بیمه، اعطای بیمه تکمیلی را 
از دیگر تسهیلات نام برد. صادق موحدی تاکید کرد: این تسهیلات در صورت 
پویایی این افراد اعطا می شود. وزارت علوم میزبان نشست اعضای شورای هدایت 
استعدادهای درخشان آموزش عالی و تشریح طرح ویژه حمایت از جذب رتبه های 
برتر کنکور سراسری و برگزیدگان المپیاد دانش آموزی در رشته های اولویتدار با 
حضور محمدعلی زلفیگل وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، سورنا ستاری معاون 

علمی و فناوری رییس جمهور بود.
با تصویب هماهنگ بنیاد ملی نخبــگان، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، رتبه  های یک تا ۱۰۰ گروه های 
ریاضی و فنی، علوم تجربی، علوم انسانی و رتبه های ۱ تا ۵۰ هنر و زبان  های 
خارجی در آزمون سراسری سال ۱۴۰۱ و دارندگان نشان  های طلا، نقره و برنز 
کشوری در المپیادهای ملی دانش  آموزی ادبیات، ریاضی، زیست، شیمی، فیزیک، 
کامپیوتر و نجوم )با معرفی سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان( در صورت 
انتخاب و پذیرش در رشته های هدف اولویت دار از مزایای طرح مذکور برخوردار 

می  شوند.

امضای توافقنامه »حمایت از جذب استعداد های برتر در رشته های اولویت دار کشور« 

اخبار کوتاه 

توئیتر دیــروز اعلام کرد در وب ســایت 
خود اطلاعات صحیــح مرتبط با انتخابات 
میان دوره ای مــاه نوامبر آمریکا و نیز نحوه 
شناســایی و مقابله با پست های دروغین و 

فریبنده را منتشر خواهد کرد.
مشاوران متخصص حقوق مدنی و اطلاعات نادرست 
در فضای آنلاین، شبکه های اجتماعی و پلتفرم های فناوری را متهم کرده اند که به اندازه کافی برای 
جلوگیری از افشای اطلاعات نادرست تلاش نمی کنند. توئیتر در تلاش است در این زمینه از خود 
رفع اتهام کند.توئیتر از سال ۲۰۱۸ تلاش های خود برای مقابله با انتشار اخبار جعلی را به طور مفصل 
سازماندهی و تصریح کرده این تلاش ها را در انتخابات میان دوره ای ۸ نوامبر هم انجام خواهد 
داد، انتخاباتی که طی آن برای صدها کرسی نمایندگی در مجلس نمایندگان و سنا تصمیم گیری 
می شود.توئیتر امیدوار است از این طریق شناسایی و حذف محتوای فریبنده با هدف منصرف کردن 
مردم از رأی دادن، تضعیف اعتماد عمومی به نتیجه انتخابات و ارائه جزئیات نادرست در مورد نتیجه 
انتخابات، تسهیل شود.این شرکت در جریان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری سال ۲۰۲۰ آمریکا 
حجم زیادی از مطالب ارسالی کاربران و حتی شخص ترامپ را به علت محتوای دروغین حذف کرد 
و در نهایت چند روز پس از آن که حامیان رئیس جمهور وقت آمریکا در ۶ ژانویه ۲۰۲۱ به ساختمان 

کنگره ایالات متحده حمله کردند، توئیتر دونالد ترامپ را به طور کامل تعلیق کرد.

با وجود اصرار فیس بوک بر آنکه از محتوای 
نفرت پراکنی درآمدزایی نمی کند، اما تبلیغات 
این شبکه اجتماعی در ۴۰ درصد جستجو های 
مربوط به گروه های مذکور مشاهده می شدند.

این شــبکه اجتماعی در بخش جستجو، تبلیغاتی را 
مربوط به گروه های افراطی حامی برتری سفید پوستان 
منتشر کرده است. این درحالی است که چنین محتوایی در پلتفرم ممنوع شده است.۱۱۹ صفحه و 
۲۰ گروه فیس بوکی مربوط به سازمان های حامی برتری سفید پوستان، در این پلتفرم فعال هستند. 
محققان با استفاده از منابع مختلف، حضور ۲۲۶ گروه نفرت پراکنی یا سازمان های خطرناک را در 
فیس بوک جســتجو کردند و متوجه شدند بیش از یک سوم گروه های مذکور در پلتفرم فعالیت 
می کنند.این تحقیق نشان داد با وجود اصرار فیس بوک بر آنکه از محتوای نفرت پراکنی درآمدزایی 
نمی کند، اما تبلیغات این شــبکه اجتماعی در ۴۰ درصد جستجو های مربوط به گروه های مذکور 
مشاهده می شدند.میان گروه های حامی برتری سفید پوستان که در این گزارش شناسایی شدند، 
حدود ۲۴ صفحه توسط فیس بوک و به طور خودکار ایجاد شده بودند. هنگامیکه کاربران علایق، 
محل کار یا کسب و کارخود را بدون یک صفحه خاص فهرست می کنند، پلتفرم به طور خودکار 
صفحاتی می سازد. چالش ایجاد خودکار صفحات حامیان برتری سفید پوستان قبلًا در یک تحلیل 

سال Tech Transparency Project ۲۰۲۰ نیز مطرح شده بود.

آزمایشــی  عرضه  از  پس  اینســتاگرام 
قابلیتهای NFT در ماه مه، پشتیبانی از این 
قابلیتها را به بیش از ۱۰۰ کشور در آفریقا، 
آسیا اقیانوسیه، خاورمیانه و آمریکا توسعه 

می دهد. 
اگرچه بازار NFT یا توکن غیرقابل معاوضه افول 
کرده است اما باعث نشده است که اینستاگرام تلاشهای خود در زمینه کلکسیونهای دیجیتالی را 
مضاعف نکند و اکنون توسعه بین المللی پشتیبانی از NFT برای کاربران و شرکتها در بیش 
از ۱۰۰ کشــور جهان را آغاز کرده است.قابلیت NFT اینستاگرام به کاربران امکان می دهد 
NFT ها را در فید، پیامهای خود و همچنین استیکرهای واقعیت افزوده در استوری به اشتراک 
بگذارند و سازندگان و کلکسیونرهای NFT می توانند به صورت خودکار تگ شوند. کاربران 
هنوز نمی توانند در اینستاگرام، NFT ها را خرید یا فروش کنند اما مِتا پلتفرمز – شرکت مادر 

اینستاگرام- اعلام کرده که سرگرم کار برای راه اندازی یک بازار است.
اینســتاگرام در حال حاضر از کیفهای شرکتهایی نظیر کوین بیس و داپر و همچنین رینبو، 
مِتاماسک و تراست والت حمایت می کند. علاوه بر بلاک چینهای اتریوم و پالیگان، از فلو نیز 
پشتیبانی خواهد کرد.بر اساس گزارش وب سایت انگجت، مارک زاکربرگ، مدیرعامل مِتا پلتفرمز، 

در یک پست اینستاگرام، توسعه قابلیتهای NFT در این اپلیکیشن را اعلام کرد.

درآمدزایی فیس بوک از محتواهای نفرت پراکنی هک پول دیجیتالی بخاطر آسیب پذیری اکوسیستم سولانا  نگرانی توئیتر از سوءاستفاده های تازه انتخاباتی در آمریکا توسعه بین المللی حمایت از NFT در اینستاگرام آغاز شد

کیف پول های ارز دیجیتال کاربران بسیاری، 
به دلیل یک آســیب پذیری در اکوسیستم 

سولانا، هک و تخلیه شدند. 
تابستان ۲۰۲۲ به دلیل هک های متوالی و سنگین، 
برای کاربران ارز های دیجیتال یک فصل کابوس وار 

بود که البته هنوز تمام نشده و همچنان ادامه دارد.
این بار، این یک پل بلاک چین نیست که به خطر افتاده، بلکه کل اکوسیستم سولانا است. 
سولانا یک شبکه مشابه اتریوم است و اغلب به عنوان قاتل اتریوم توصیف شده است. با این حال، 
شخصی شروع به تخلیه توکن ها از هزاران کیف پول کرده که تصور می شود بیش از ۸۰۰۰ کیف 
پول را تحت تاثیر قرار داده است.تحلیلگران صفحه WatcherGuru در توییتر، گزارش دادند: 
بیش از ۸۰۰۰ کیف پول سولانا قربانی هک شده اند و هر لحظه تعداد آن ها در حال افزایش است.
در ابتدا تصور می شد که فقط کیف پول فانتوم سولانا تحت تاثیر این هک قرار گرفته است، اما 
به نظر می رسد مشکل بسیار بزرگ تر است، زیرا متامسک )یکی از محبوب ترین کیف پول های 
رمزنگاری( نیز تحت تاثیر قرار گرفته است. در این زمینه یکی از سخنگویان متامسک گفت: ما به 
طور فعال با تیم های کیف پول آسیب دیده در ارتباط هستیم تا در صورت نیاز به انجام کاری برای 
ایمن نگه داشتن کاربران، کمک کنیم.فانتوم نیز در توییتر گفت: تحقیقات در حال انجام است. ما از 
نزدیک با سایر تیم ها کار می کنیم تا آسیب پذیری گزارش شده در اکوسیستم سولانا را مرتفع کنیم. 

توئیتر در باگ جدیدش به هر کســی 
در پلتفرم اجازه می دهد تا حساب های 
مرتبط با هر شــماره تلفن و آدرس 

ایمیلی را پیدا کند. 
هفتــه گذشــته، توئیتر تایید کــرد که یک 
آســیب پذیری در سیســتم هایش منجــر به 
جمع آوری اطلاعات میلیون ها کاربر توســط 
یک عامــل تهدید کننده شــده اســت. این 
آسیب پذیری به هر کسی در پلتفرم اجازه می دهد 
تا حساب های مرتبط با هر شماره تلفن و آدرس 

ایمیل را پیدا کند.
توئیتر در پاسخ به گزارش ژوئیه HackerOne که ادعا می کرد اطلاعات 
شــخصی کاربران توئیتر برای فــروش در یک بــازار وب تاریک به قیمت 
۳۰۰۰۰ دلار عرضه شــده بود، این حادثه را تایید کرد. شرکت میکروبلاگینگ 
تعداد حساب هایی را که اطلاعات آن ها جمع آوری شده بود، تایید نکرد، اما برخی 
از داده های فروش را نمونه برداری و تایید کرد که یک عامل تهدید واقعا از این 

نقص سوء استفاده کرده است.
توئیتــر که در ماه می ۲۰۲۲ با جریمــه ۱۵۰ میلیون دلاری مرتبط با حریم 
خصوصی محکوم شد و در حال حاضر در میانه شکایت در انتظار مالکیت ایلان 

ماسک است، اعلام کرد این باگ در ژوئن ۲۰۲۱ 
بر روی این پلتفرم معرفی شد و قبلا در ژانویه 
۲۰۲۲ این آسیب پذیری را برطرف کرده است. 

توئیتر توضیح داد: در نتیجه آسیب پذیری، اگر 
شخصی یک آدرس ایمیل یا شماره تلفن را به 
سیستم های توئیتر ارسال کند، سیستم های توئیتر 
به فرد می گویند که آدرس های ایمیل یا شماره 
تلفن ارسال شده در صورت وجود، با چه حساب 

توئیتری مرتبط است.
این شامل هر گونه حساب جایگزین یا مخفی 
است که کاربران ممکن است در این پلتفرم برای حفظ حریم خصوصی استفاده 
کرده باشــند. این شرکت افزود: ما این به روزرســانی را منتشر می کنیم، زیرا 
نمی توانیم همه حساب هایی را که به طور بالقوه تحت تاثیر قرار گرفته است، تایید 
کنیم، و به ویژه مراقب افرادی با حساب های مستعار هستیم که می توانند توسط 
ایالت ها یا بازیگران دیگر هدف قرار بگیرند.بیش از ۵.۴ میلیون کاربر ممکن است 
تحت تاثیر این آسیب پذیری قرار بگیرند. کاربران حساب های آسیب دیده که توئیتر 

می تواند تایید کند باید منتظر اعلان هایی از سوی شرکت باشند.
در همین حال توئیتر به صاحبان حساب های کاربری مستعار توصیه کرد که 

شماره تلفن های شناخته شده عمومی را به حساب های خود اضافه نکنند.

طرح حاتف که با حمایت وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و همکاری ســتاد 
ویژه توسعه فناوری نانو به اجرا درآمده 
است، به دنبال اختصاص ۵ هزار میلیارد 
به شــرکت های  مالی  ریال حمایت 

نانویی است. 
براســاس توافق نامه وزارت کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی و ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، مبلغ 
۵ هزار میلیارد ریال برای حمایت از شرکت های 
نانویی به ستاد ویژه توسعه فناوری نانو اختصاص 

داده شده است که هدف از آن کاهش مهاجرت نخبگان، توسعه و ایجاد اشتغال 
پایدار است.

طبق توافق نامه همکاری منعقدشده بین وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، برای اولین بار از منابع حمایتی سازمان های دیگر به 

منظور توسعه فناوری با رویکرد توسعه اشتغال، استفاده شده است.
همکاری بین وزارت کار و ستاد ویژه توسعه فناوری نانو در نهایت می تواند برای 
هر دو طرف پیروزی بزرگی شــمرده شود، چرا که هدف وزارت کار، حمایت از 
توســعه و ایجاد اشتغال پایدار بوده و از طرف دیگر، ستاد نانو، توسعه فناوری را 
به عنوان اولین اولویت خود دنبال می کند. همکاری مشترک وزارت تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی و ستاد نانو در نهایت می تواند به 
استفاده از دانش آموختگان و نیروهای متخصص 
منجر شود که این امر موجب توسعه فناوری و 

ایجاد اشتغال پایدار می شود.
طبق این توافق نامه مبلغ ۵ هزار میلیارد ریال 
برای حمایت از شرکت های نانویی به ستاد ویژه 
توســعه فناوری نانو اختصاص داده شده است. 
متقاضیان طرح حاتف شرکت هایی هستند که 
در مرحله ورود به تولید نیمه صنعتی یا صنعتی 
قرار دارند. تسهیلات مورد نظر از محل صندوق 
توسعه ملی تأمین مالی می شوند.تسهیلات تا سقف ۱۵ میلیارد تومان،  نرخ سود 
۴ درصد و ۶ درصد، یک سال تنفس و بازپرداخت تا سقف پنج سال از مزایای 
طرح حاتف اســت. حمایت های در نظر گرفته شــده در طرح حاتف، می تواند 
کمک شایانی به کاهش مهاجرت نخبگان، توسعه و ایجاد اشتغال پایدار کند 

و یاری رسان تولید محصولات در عرصه نانو باشد.
توافق نامه همکاری مشترک میان ستاد ویژه توسعه فناوری  نانو و وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی دی ماه سال گذشته به امضا رسید که هدف از آن تسهیل 
فرایند ایجاد اشتغال از طریق حمایت شرکت های نانویی بود. طرح حاتف یکی از 

خروجی های این توافق نامه همکاری است.

 از درج شماره های عمومی
 در توئیتر بپرهیزید 

 حمایت ۵ هزار میلیارد ریالی
 از شرکت های نانویی در طرح حاتف 

ثبت سفارش ۸ میلیارد دلاری برای واردات تلفن همراه  چین یک پهباد زیر دریایی پرنده ساخت 
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه 
با بیان اینکه اکنون حدود ۲ میلیون و 
۳۰۰ هزار دستگاه تلفن همراه روشن 
نشده در بازار داریم، گفت: در ابتدای 
سال جاری هشــت میلیارد دلار ثبت 
سفارش واردات تلفن همراه داشتیم 
که در چهار ماه نخست امسال، چهار 
میلیون تلفن همراه وارد کشــور شده 

است. 
»امیر اسحاقی« دبیر انجمن واردکنندگان تلفن 

همراه درباره وضعیت واردات تلفن همراه به کشور اظهار کرد: در چهار ماه نخست 
سال گذشته تعداد ۶ میلیون دستگاه تلفن همراه به ارزش ۱.۲ میلیارد دلار وارد 
کشــور شد. در بازه زمانی مشابه در سال جاری، چهار میلیون دستگاه به ارزش 
۹۷۰ میلیون دلار وارد کشــور شده که نشان از کاهش واردات دارد که در این 
بین حدود ۲۴۰ تا ۲۶۰ هزار دستگاه بالای ۶۰۰ دلار قیمت داشته اند.اسحاقی 
درباره وضعیت دستگاه های روشن نشده در کشور، خاطرنشان کرد: اکنون حدود 
۲ میلیون و ۳۰۰ هزار تلفن همراه روشن نشده در بازار داریم که  ۳۰ درصد آن ها 
گوشی های دکمه ای )فیچر فون( است. این گوشی ها حجم زیادی از بازار را در 
دست دارند، اما از نظر مالی، ارزش شان اندک است. وی تصریح کرد: از ابتدای 
امسال با تغییر سیاست های تجاری و ارزی کشور، ابتدا برای دستگاه های تلفن 
همراه بالای ۶۰۰ دلار، منشأ ارز حاصل از صادرات خشکبار را در نظر گرفتند. در 

مرحله بعدی تالار دوم نیما برای مدت کوتاهی 
باز و سپس بسته شد و درنهایت از ۲۷ اردیبهشت 
ارزی بــرای واردات تلفن همراه تخصیص داده 
نشد و تلفن های همراهی که وارد کشور می شوند 
از ثبت سفارش های صورت گرفته در ابتدای سال 
هســتند.دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه 
گفت: در ابتدای امسال حدود هشت میلیارد دلار 
ثبت سفارش واردات تلفن همراه داشتیم که به 
۲ میلیارد دلار آن تخصیص ارز تعلق گرفت. از 
این مقدار ارز حدود ۵۰ درصد تأمین شــد و به 
مرحله خرید رسید. تلفن هایی که اکنون در بازار وجود دارند و مصرف می شوند، 
متعلق به همان زمان هستند. اسحاقی با بیان اینکه ۱۲۰۰ شرکت دارای مجوز در 
زمینه واردات تلفن همراه وجود دارند، اما تنها ۳۵۰ شرکت واردات داشتند، تأکید 
کرد: بخشی از کالاهای دپو شده قبل از توقف تخصیص ارز، وارد کشور شده و 
اکنون در گمرک است. مشکل عدیده صنف واردکنندگان تلفن همراه مشخص 
نبودن تکلیف واردات و تغییر کد تعرفه موبایل است که در فرایندهای تجاری 
فاصله شکل گرفته که باعث کُندی واردات شده است.وی تصریح کرد: با وضعیتی 
که داریم تا پایان مردادماه، بازار تأمین است، اما نگران هایی بابت بازار شهریورماه 
داریم. در حال حاضر گوشی های بالای ۶۰۰ دلار تحت عنوان گوشی مسافری 
به کشور قاچاق می شود و مورد سوءاستفاده قرار می گیرد. بهتر است این بخش نیز 

توسط شرکت ها و به شکل شفاف انجام شود.

چین یک پهپاد جدید زیردریایی پرنده 
ســاخته که می تواند به دفاع ناوهای 

هواپیمابر نفوذ کند. 
اخیرا دانشــمندان چینی یک پهبــاد بدون 
سرنشین ساخته اند که پیش بینی می شود این 
پهباد یکی از ارزان ترین و موثرترین روش ها برای 
نابودی سیستم دفاعی ناوگان ناو های هواپیمابر 
باشد.یک تیم تحقیقاتی چینی ادعا می کند که 
نمونه اولیه یک پهپاد زیردریایی را با قابلیت پرواز 
ســریع در هوا ساخته و آزمایش کرده است. به 

گفته کارشناسان در این زمینه، این کشتی مستقل قادر به انجام وظایف نظامی 
و غیرنظامی مانند بررسی مین های زیر آب است.هنگامی که پهپاد به سطح آب 
می رسد، دو بال قابل توجهی که روی پشت آن جمع می شوند می توانند گسترش 
پیدا کنند و به آن امکان می دهند با سرعت ۷۴.۶ مایل در ساعت )۱۲۰ کیلومتر 
در ساعت( پرواز کند که تقریباً دو برابر سریع تر از یک پهپاد معمولی است که 
از تیغه های روتور نیرو می گیرد.پروفسور آنگ هایسونگ، دانشمند ارشد پروژه در 
دانشگاه هوانوردی و فضانوردی نانجینگ در مقاله ای که منتشر شد، گفت: این 
پهپاد در حالت بال ثابت انرژی کمی مصرف می کند، بنابراین می تواند برخی از 
ماموریت های سریع و دوربرد را در هوا انجام دهد.یک محقق ناسناس گفت که 
چین در حال توسعه انواع مختلفی از پهباد ها است که می توانند هم در هوا و هم 
در آب حرکت کنند. آن ها عمدتاً برای کاربرد های نظامی هســتند. اگر درست 

باشد، چنین پهباد هایی می توانند ناوگان سطحی 
را در برابر حمله بسیار آسیب پذیر کنند.به گفته 
جی وانفنگ، استاد دانشگاه هوانوردی دریایی 
یانتای در استان شاندونگ، این نوع پهباد یکی 
از ساده ترین و کارآمدترین راه ها برای به خطر 
انداختن دفاعی ناوگان هواپیمابر است. بر اساس 
برآورد جی و همکارانش، سیستم دفاعی چندلایه 
یک کشتی جنگی معاصر می تواند تقریباً نیمی از 
هواپیماها، موشک ها یا پهپاد های معمولی را که 
در حال نزدیک شدن هستند، از بین ببرند.جی 
گفت که حتی تعداد کمی از این پهپاد ها ممکن است سیستم های کامپیوتری 
یک کشتی جنگی را تحت تأثیر قرار دهند یا مختل کنند. طبق گزارشی که تیم 
 Electronics Optics & Control جی ماه گذشته در ژورنال چینی
منتشــر کرد، اگر یک کشتی ترانس مدیا بتواند با سرعت بیش از ۹۳ مایل در 
ساعت )۱۵۰ کیلومتر در ساعت( پرواز کند، نرخ بقای آن نزدیک به ۱۰۰ درصد 
در هنگام پرتاب از مسافت ۶۲ مایل )۱۰۰ کیلومتر( خواهد بود. پهپاد جدید چین  
می تواند به حملات مؤثر علیه اهداف کلیدی دشمن دست یابد که مطمئناً مکمل 
قدرتمندی برای روش ها و تاکتیک های جنگی تجهیزات موجود نیروی دریایی 
این کشور خواهد بود.براساس گزارش ها، گروه Ang درقسمت شکم زیر دریایی 
یک کیسه هوایی را ایجاد کرده اند تا آن را با آب پرکرده و میزان شناوری پهپاد 

را تغییر دهند. 


